
neasca m Dobrogea înainte de 1877. Au fost depistate cărţi slavoneşti 
din secolul al 17-lea tipărite în cele două ţări româneşti. Ele conţin, 
fapt notabil, însemnălile româneşti ale celor de aici. Ce se întîmplă cu 
aceste cărţi şi fragmente găsite prin investigaţiile ofidilior pentru patri
moniul cultural naţional în diverse dulapuri sau poduri prăfuite? Este 
neîndoielnic faptul că ele vor trebui să fie recu1Perate şi cercetate de 
către s:pecialişti, cu atît mai mult cu cit ele ne furnizează argumente ce 
nu mai pot fi astăzi tăgăduite. Pentru aceasta, ofidile judeţene pentru 
patrimoniul cultural naţional, în sarcina cărora se află şi evidenţa cărţii. 
trebuie să apeleze la numeroşi specialişti care pot conferi acţiuni de 
evidenţă a cărţii un caracter cu adevărat ştiinţific. 

De asemenea, cred că se impun de urgenţă discutate posibilităţile 

de preluare în custodie, de către muzeele judeţene, a unor bunuri cul
turale care nu se bucură de o stare de conservare adecvată. Intrată în 
regim muz·eal .sau bihliote<conomic, cartea veche sau rară se va putea 
bucura în egală măsură de condiţii optime de conservare şi securitate 
dt şi de atenţia plină de grijă a cercetătorilor. În acest sens, vă stăm 
lei dispoziţie. 

dr. ANDY Z. LEHRER 

Centrul de cercetări biol0gice, 
Universitatea „Al. I. Cuza" - Iaşi 

Aş dori să aduc unele precizări referitoare la o problemă pe care o 
consider de o deosebită seriozitate. La ora aictuală muzeele au devenit 
ver:itabile instituţii de cercetare de la oare, după cite am inţeles, se .cer 
lucruri importante sUJb aspect ştiinţific, de o calitate superioară şi, aşa 
cum se afirma aici, capabile de a ne furniza informaţii cit mai precise 
şi inedite. 

Totuşi, ar fi o greşeală să ascundem că, cel puţin în unele do
menii, şi mă refer în spedal la aictirvitatea din muzeele de ştiinţel•e na
tw-ii, nu întotdeauna muzeografii pot furniza cu mijloace proprii in
formaţii de icea mai bună calitate. ln bio1ogie, pentru a vă da un exem
plu, stabilirea unei rezervaţii natur:ale este un lucru ceva mai greu 
decît în arheologie. Poate greşesc în ce priv~te arheologia, dar vă asi
gur că în domeniul ştiinţelor naturii juistirficarea unei rezervaţii este 
foarte dificilă ! Un exemplu la îndemîna noastră poate fi chiar Delta 
Dunării, cea mai mare, mai importantă şi mai interesantă .rezervaţie 
cu val1oare internaţională din ţara noastră. Cu risicul de a vă nedumeri 
pot să afirm, în cunoştinţă de cauză, că Delta Dunării este încă insufi
cient cUilloscută. În afara citoriva rarită,ţi, cum ar lfi pelkanii, cormo
ranii sau cufunJdacul, caire se găsesc aici în chip de minune a ecologiei, 
nimeni nu ar putea să spună cu exactitate ce specii de peşti, sau insecte. 
ce specii de tăuni caJ""e, ca o paranteză să fie spus, reprezintă o cala
mitate pentru economi'a naţională, există aici. 
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Constatăm că putem face apel la mijloacele de evidenţă modernă, 
la mijloacele foarte sofisticate ale informaticii, l1a competenţa şi probi
tatea oamenilor .de ştiinţă pentru a întocmi fişe analitice în vederea rea
lizării unei evidenţe complete şi exhaustive. 

Mă gîndesc însă că evidenţa nu trebuie să fie pur şi simplu evi
denţă .pentru sine ; un simplu fui1nizor de date. Ea trebuie să fie în 
anumite cazuri un prognostidan, cum trebuie să fie în acel<ru?i tilll!P şi 
un indicator de directii de cercetare, acolo unde nu s-au făcut cerce
tări. Ar trebui să fie. probabil, şi un impuls pentru legislaţia ţării noas
tre, nu numai în domeniul protejării dar şi în domeniul economic, în 
vederea raţionalizării mijloacelor din agricultură, silvicultură etc. De 
aceea, toate ,aceste colective şi nuclee de cercetare constituite din mu
zeografi în muzee. se impun sprijinite şi de către alţi specialişti. 

O problemă foarte importantă trebuie ,să fie înzestrarea 1cu labo
ratoare, acolo unde acest lucru este posibil, cu biblioteci de înalt nivel 
cu documentaţie foarte bine pusă la punot şi la zi, cu eventuale mij
loace de transport operativ. 

Institutele de cercetal·e. universităţile, îşi pot aduce o contribuţie 
importantă în această privinţă. Există. <le exemplu. cercetători care sînt 
calificaţi în anumite gru,pe de plante. Este naturală specializarea pentru 
că altfel nu se poate. Există o variaţie imensă de forme, astfel să fie
care cercetător poate avea la dispoziţie un grup dim numărul colosal de 
specii de .animale care există. 

Mă gîndesc că trebuie să se facă apel numaidecît şi la aceste co
lective de specialişti, caire trebuie să-şi pună sufletul şi munca la ceea 
ce încearcă să se contureze în momentul de faţă. 

Desigur, trebuie găsite şi modalităţile practice de realizare a aces
tei colaborări : contracte, înduderea în planul de cercetări al ins1tituţiei 
respective. Dacă s-ar r~aliz.a această conlucrare, ,ar fi asigUJI"ată nu numai 
din punct de vedere cantitativ informaţia, dar şi din punct de vedere 
calitativ, aşa cum cerinţele actuale impun. 

Consider consfătuirea de faţă o bună ocazie de a face apel la co
laborare. Pentru un asemenea prilej oferit de muzeul şi Comitetul ju
deţean pentru cultură şi educaţie socialistă Tukea, vă mulţumesc. 

GAVRILA SIMION 

Director al Muzeului 
Deltei Dunlrii - Tulcea 

Din ansamblul temelor abordate, atît prin intermediul lucrărilor 
susţinute în -cadrul programului consfătuirii, cit 1şi la această plenară 

de închidere - numită simbolic : „DilSICuţii la masa rotundă", concomi
tent 1cu alte probleme, a reieşit că trecerea la folosirea calculatoarelor 
pentru evidenţa automată constituie o necesitate vitală. 

Anul trecut (1976), ca membru al Comisiei arheologice din cadrul 
Asociaţiei 'Internaţionale de Stutc:lii Suici-&t Europene, am ipartidpat la 
o 'Şedirnţă organizată de aceasta la SarajeVI() (R. F. Iugoslavia). Problema 
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